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هشدار به پزشکان درباره دریافت 
سکه و دلار

رئیس کل ســازمان نظــام پزشــکی در واکنش به 
برخی اظهارات مبنی بر دریافت سکه و دلار به جای 
هزینه درمانی از ســوی برخی پزشکان توضیحاتی 
ارائه کــرد. محمد رییس زاده رییس کل ســازمان 
نظام پزشــکی در واکنش به برخی اظهارات مبنی 
بر برخی دریافت های خارج از تعرفه برخی پزشکان 
و همچنین اظهاراتی مبنی بر درخواست غیرریالی 
برخی مطب ها و مراکــز درمانی و از جمله دریافت 
ســکه یا دلار به ازای هزینه درمان، گفت: سازمان 
نظام پزشــکی با این اقدامات مخالف است. در این 
زمینه گزارشی به سازمان نظام پزشکی واصل نشده 
است، اما قطعاً اگر مواردی وجود داشته باشد، ما با 
چنین اقداماتی مخالفیم و اگر گزارشی در این زمینه 

به ما برسد، رسیدگی می کنیم.
او افزود: قطعاً درصد چنین تخلفاتی متفاوت از سایر 
صنوف جامعه نیســت، اما همان حداقل هایش هم 
قطعاً زیبنده جامعه پزشــکی و هیچ قشری نیست. 
سازمان نظام پزشــکی طبق قانون مصوب مجلس 
وظیفه رســیدگی به شکایات را دارد و اگر کسی در 

این زمینه ها شکایت کند، ما بررسی می کنیم.
رییس زاده گفت: معاونت های درمان دانشــگاه های 
علوم پزشــکی وظیفه نظارت دارند. هم ســاختار و 
قانون آن را دارند و هم نیروی انسانی آن را در اختیار 
دارند. سازمان نظام پزشکی نه به لحاظ قانونی و نه 
به لحاظ لجســتیکی، این وظیفه را برای نظارت و 
سرکشــی ندارد، اما اگر شکایتی واصل شود، حتماً 
پیگیری می شود. او افزود: سیر بررسی دریافت های 
خارج از صورت حساب در بیمارستان های خصوصی 
هم به همین صورت است و نظارت بر عهده معاونت 
درمان دانشگاه های علوم پزشکی است که با حضور 
نیرو های تعزیرات در کمیســیون ماده۱۱ بررســی 
کرده و نهایتاً شــکایت و جمع بندی را به ســازمان 
نظام پزشکی ارسال می کنند و سازمان نظام پزشکی 

در هیات های انتظامی بررسی و برخورد می کند.

سخنگوی وزارت آموزش وپرورش اعلام کرد
آخرین خبر از رتبه بندی معلمان

فــارس- ســخنگوی وزارت آموزش وپرورش گفت: 
احکام اعضای هیات های ممیزی رتبه بندی معلمان 
صادرشده اســت و جلســات مقدماتی هیات های 
ممیزی در استان ها و مناطق در حال برگزاری است. 
صادق ستاری فرد، سخنگوی وزارت آموزش وپرورش 
در خصــوص آخرین وضعیــت رتبه بندی معلمان، 
گفت: منتظــر ابلاغ آیین نامــه رتبه بندی معلمان 

توسط رئیس جمهور هستیم.
او ادامــه داد: احــکام اعضای هیات هــای ممیزی 
صادرشده اســت و جلســات مقدماتی هیات های 
ممیزی در استان ها و مناطق در حال برگزاری است.

ســتاری فرد با بیان اینکه زیرساخت ها و تمهیدات 
اجرایی بررسی مستندات و مدارک معلمان در حال 
انجام است، افزود: ســامانه ای از سوی مرکز نیروی 
انســانی آموزش وپرورش تعریف شــد که مدارک و 
مستندات فرهنگیان در آنجا تجمیع شود و اجرای 

رتبه بندی به محض ابلاغ، اجرا شود.
او در پاســخ به این پرســش که عنوان شــده بود 
رتبه بندی در پایان فصل بهار اجرا می شــود، گفت: 
بررسی های کارشناسی رتبه بندی در هیات وزیران 
انجام شده اســت و اکنون در مرحله ابلاغ است که 

ان شاءالله به زودی ابلاغ می شود.

4۸درصد ظرفیت مخازن
 سد ها خالی است

تســنیم - بــا وجــود ۲۶میلیــارد و ۱۹۰میلیون 
مترمکعب ذخیره آب در ســد های کشور، در حال 
حاضر حدود ۵۲درصد ظرفیت مخازن ســد ها پر و 
حدود ۴۸درصد این ظرفیت خالی است. آمار دفتر 
اطلاعات و داده های آب کشــور نشــان می دهد با 
سپری شدن ۲۶۹روز از ســال آبی تا ۲۸خردادماه 
)ســال آبی ۱۴۰۱-۱۴۰۰( میــزان کل حجم آب 
در مخازن ســد های کشــور حدود ۲۶.۱۹میلیارد 
مترمکعب رسیده که نسبت به مدت مشابه سال آبی 

گذشته بیانگر پنج درصد کاهش است.
 فیروز قاسم زاده، مدیرکل دفتر اطلاعات و داده های 
آب کشــور در این خصوص گفت: بررسی وضعیت 
ورودی سد های کشور نشان می دهد که ورودی به 
مخازن در سال آبی جاری ۲۷.۱۷میلیارد مترمکعب 
رســیده که نسبت به مدت مشابه سال آبی گذشته 
سه درصد افزایش نشــان می دهد. او افزود: میزان 
پرشدگی سد زاینده رود در استان اصفهان، سد های 
اســتان تهران، سد های استان خوزستان و سدهای 
حوضه آبریــز دریاچه ارومیه در شــرایط فعلی به 
ترتیب حدود ۳۰درصد، ۳۴درصــد، ۵۶.۷درصد و 
۶۸درصد است.  مدیرکل دفتر اطلاعات و داده های 
آب کشور خاطرنشــان کرد: با توجه به برنامه ریزی 
صورت گرفته برای عبور بدون تنش از فصل گرمای 
پیش رو، رعایت الگوی بهینه مصرف از سوی مردم 

عزیز، بسیار کمک کننده خواهد بود.

زاکانی رفتنی نیست
فارس - رئیس شورای شــهر تهران گفت: موضوع 
رفتن زاکانی از شهرداری شایعه است. چمران رئیس 
شورای شهر تهران در حاشیه صحن دیروز شورای 
شــهر درباره ماجرای رفتن علیرضا زاکانی شهردار 
تهران به دولت گفت: این موضوع شــایعه اســت و 
چنین چیزی را نه از خودشــان و از نزدیکانشــان 
نشنیده ام؛ همچنین این مسئله را سؤال کردم گفتند 

چنین چیزی صحت ندارد.
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جزییات حمله با چاقو
 به معاون شهردار تبریز

باشگاه خبرنگاران - عضو شورای شهر تبریز از حمله 
با چاقو به معاون شهردار تبریز خبر داد. علی باغبان 
صبح دیروز در جلسه علنی شورای شهر تبریز گفت: 
ظهر روز گذشته ساعت سه، شش نفر به معاون یکی 
از مناطق شهرداری تبریز حمله کرده اند. به گفته او 
شــکل دفاع از موضوع قابل توجه است. دوربین های 
شــهرداری در آنجا کار نمی کرده اســت و حراست 
کم کاری کرده است. باغبان می گوید این دوربین ها 
برای این مواقع تعبیه شده است و حراست باید این 

دوربین ها را ترمیم کند.
 آقای شــهردار دفاع حقوقی طوری شــده است که 
شــهرداری متهم شده اســت. او می گوید این نوع 
حمایت باعث ســرخوردگی نیرو های خدمات شده 
اســت و خطاب به شــهردار می گوید خودتان این 
موضــوع را با جدیت پیگیــری کنید تا حق وحقوق 

شهرداری پایمال نشود.

شروط پلیس برای شماره گذاری 
خودروهای برقی

ایســنا - رییس مرکز شماره گذاری و تعویض پلاک 
پلیــس راهنمایی و رانندگی توضیحاتــی را درباره 
شــماره گذاری خودروها و موتورسیکلت های برقی 
ارائه کرد. ســرهنگ علی محمــدی درباره وضعیت 
شــماره گذاری خودروها از ســوی پلیــس گفت: 
شــماره گذاری خودروهــا تابع قوانیــن و مقررات 
جاری کشــور است و بر این اســاس هر خودرویی 
که تائیدیه های وزارت صنعــت، معدن و تجارت را 
دریافت کرده و مجوز شــماره گذاری آن بر اســاس 
ضوابط و چک لیســت ها از ســوی ســازمان ملی 
استاندارد و سازمان حفاظت محیط زیست نیز صادر 
شده باشــد، از سوی پلیس شــماره گذاری خواهد 
شــد. او درباره اینکه آیا سواری سمند سورن پلاس 
از سوی پلیس شماره گذاری می شود یا خیر، گفت: 
مجوزهای شــماره گذاری برای ایــن مدل از خودرو 
صادر شــده و در حال حاضر شــماره گذاری آن نیز 
انجام می شود. رییس مرکز شماره گذاری و تعویض 
پلاک پلیس راهور درباره شــماره گذاری خودروها 
و موتورســیکلت های برقــی نیز گفــت:  در مورد 
شماره گذاری خودروها و موتورسیکلت های برقی نیز 
ضوابط و مقررات برابر دیگر وسایل نقلیه است و اگر 
چنانچه این خودروها مجوز و تأییدیه ســازمان ملی 
استاندارد و سازمان حفاظت محیط زیست را داشته 
باشد، پلیس نیز نسبت به شماره گذاری آن ها اقدام 
خواهد کرد. این دسته از وسایل نقلیه با توجه به برقی 
بودن و آلایندگی کم معمولاً تائیدیه سازمان حفاظت 
محیط زیست را دریافت می کنند، اما ایمنی و مقاومت 
آن ها نیز مهم اســت که باید سازمان ملی استاندارد 
آن را بررســی و اعلام کند. محمدی درباره اینکه آیا 
تا کنون خودرو و موتورسیکلت برقی از سوی پلیس 
شماره گذاری شده یا خیر نیز گفت: سابقه درج پلاک 
و شماره گذاری این وسایل نقلیه وجود دارد و مواردی 
که تائیدیه های لازم محیط زیست و استاندارد را اخذ 

کرده بودند، شماره گذاری شدند. 
او دربــاره این تائیدیه ها نیز تصریــح کرد:  هر مدل 
از خودرویی اعم از برقی، بنزینی، گازســوز و ... که 
بخواهد شــماره گذاری شــود، باید اســتانداردهای 
۸۵گانه را داشــته باشد و سازمان اســتاندارد باید 
مســتندات آن را برای پلیس ارســال کند. معاونت 
فنی و مهندســی پلیس راهور این موارد را بررسی 
کرده و درصورتی که تمام تائیدیه ها اخذشــده باشد 
ما نســبت به شــماره گذاری اقدام می کنیم. رییس 
مرکز شــماره گذاری و تعویض پــلاک پلیس راهور 
درباره شماره گذاری وسایل نقلیه نیز گفت: در حال 
حاضر شــماره گذاری وســایل نقلیه برابر ضوابط و 
اســتانداردهای موجود در حال انجام است و پلیس 
راهور در کم ترین زمان ممکن نسبت به ضرب پلاک 

و نصب آن روی خودروها اقدام خواهد کرد.

پرستاران ۸9روزه، شرکتی می شوند
ایلنا - معاون پرســتاری وزارت بهداشــت با اشاره 
به درخواســت این وزارتخانــه برای تبدیل وضعیت 
پرستاران، از شــرکتی شدن پرستاران ۸۹روزه خبر 
داد. عباس عبادی، معاون پرستاری وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشــکی در مورد آخرین وضعیت 
استخدام پرستار در کشور گفت: از سال ۹۸ تا پایان 
۹۹ وزارت بهداشــت تعداد ۵۵هــزار نفر را در تمام 
رده ها استخدام کرد. در سال ۱۴۰۰ نیز ۶۷هزار نفر 
تبدیل وضعیت شدند و در مجموع بالغ بر ۱۲۰هزار 
نفر در این سه سال به جمع نیروهای وزارت بهداشت 
اضافه شدند که چهل درصد آن ها پرستار هستند و 

این عدد قابل توجهی است.
 او افزود: در حال حاضر ۱۶هزار نفر از پرستاران نیز 
دوره طــرح را می گذرانند و ۸هــزار نفر نیز در دوره 
تمدید طرح هســتند که در مجمــوع ۲۴هزار نفر 
پرســتار طرحی و تمدید طرحی داریم که در نظام 

سلامت خدمت می کنند.
 عبادی یادآور شد: در اسفندماه سال گذشته وزارت 
بهداشت درخواست کرد تا ۱۰۰هزار نفر از نیروهای 
همکار در تمامــی رده ها با انــواع قراردادها، مانند 
شــرکتی، ۸۹روزه و… تبدیل وضعیت شوند که این 
منوط به تصویب نهادهای فراتر از وزارت بهداشــت 
مانند سازمان امور استخدامی و تأیید ستاد ملی کرونا 

است. 
معاون وزیر بهداشت یادآور شد: در سه سال گذشته 
حدود ۳۰هزار نفر نیرو از وزارت بهداشت بازنشست 
شده اند و درخواست مجوز برای جذب ۳۳هزار نفر در 

مراکز بهداشتی و درمانی تازه تأسیس را داشته ایم.
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همدلی|  ســتاره لطفی- غارت جنگل و 
قاچاق چوب در اســتان های شمالی به ویژه 
گیلان به رغم اجــرای طرح تنفس جنگل و 
ممنوعیت برداشت چوب از جنگل های شمال 
افزایش یافته اســت. جوری که پرونده های 
قاچاق چوب گیلان نسبت به سالیان گذشته 

۸۶درصدرشد داشته است.
به تازگــی مدیــرکل تعزیــرات حکومتــی 
گیلان گفتــه از چهار هزار پرونــده قاچاقِ 
رســیدگی شــده در سال گذشــته در این 
اســتان ۲۷۰۰پرونده مربوط به قاچاق چوب 
بوده اســت. به گفته مرتضی امینی، یکی از 
موضوعات چالش برانگیــز برای حفظ منابع 
طبیعی، قاچاق چوب اســت که استان های 
شــمالی با افزایــش آن مواجه شــده اند. به 
گفتــه مدیرکل تعزیــرات حکومتی گیلان، 
تماس هــای مردمی بــا ســامانه۱۳۵ برای 
اطلاع رســانی قاچاق چوب در این مدت نیز 

افزایش یافته است.
 سیر نزولی جنگل های شمال

البته ســیر نزولی جنگل های شمال ازجمله 
استان گیلان نیاز به اظهارنظر مسئولان ندارد. 
این جنگل ها سال هاســت چه ازنظر کمی- 
مســاحت و حجم چوب- چــه از جنبه های 
کیفی -زیست محیطی و تنوع زیستی- سیر 
نزولی داشــته اســت. آمارها نیز به این سیر 

نزولی و سرعت تخریب صحه می گذارند.
به گواه آمارها، مســاحت جنگل های شمال 
در گذشته حدود پنج میلیون هکتار بوده که 

به تدریج از آن کاسته شده است. 
به طوری که این مساحت تا پیش از ملی شدن 
جنگل های ایران ۳.۴میلیون هکتار و امروزه 
طبق آمار رســمی سازمان جنگل ها و مراتع 
کشــور فقط ۱.۹میلیون هکتار است. بدیهی 
اســت اگر این روند تخریب با همین سرعت 
ادامه یابــد نه تنها در آینده قســمت اعظم 
این جنگل ها از بیــن خواهد رفت، خطرات 
زیســت محیطی آن هم دامن حیات وحش را 
می گیرد و همان ســاکنان شــمال کشور را 

گرفتار می کند.
ناگفته پیداســت که همراه با هر درختی که 
قطع می شود آشیانه بســیاری از پرندگان و 
خزندگان و حشرات ویران می شود و سقوط 
هر اصله درخت کاهش اکسیژن، آب وخاک و 
به هم خوردن چرخه طبیعت را در پی دارد.

ســرعت تخریب جنگل های شمال و بیم از 
نابودی آن باعث شده که در برخی از دولت ها 
تلاش های ویژه ای بــرای حفظ و احیای آن 
انجام گیرد. یکی از این تلاش ها اجرای طرح 
تنفس ۱۰ســاله بود که از چند ســال پیش 
آغازشده است. طرح تنفس شامل محورهایی 
با عنوان واردات چوب از خارج کشور، حفاظت 
کامل از جنگل های شــمال کشــور، ایجاد 
واحد های کار در هر حوزه آبخیز جنگل های 
شمال کشور، حل مشکل چرای دام، مبارزه 

با برداشت قاچاق چوب، ایجاد ذخیره گاه های 
جنگلی و ... است؛ اما این طرح از نظر برخی 
از متخصصان و فعالان محیط زیســت، طرح 

کارآمد و موفقی نبوده است.
 طرح تنفس جنگل ها نتوانسته جلوی 

تخریب جنگل را بگیرد
یکی از افرادی که معتقد است خروجی طرح 
تنفس، چندان موفقیت آمیز نبوده و نتوانسته 
از روند تخریب جنگل های شمال جلوگیری 
کند. اســماعیل آقاجانی، فعال محیط زیست 

گیلانی است. 
او در این زمینه به »همدلی« گفت: »تنفس 
جنگل به این معناســت که ظرف ۱۰ســال 
انســان و دام به عرصه جنگلی ورود نکنند تا 
آن نهال  های که از بذر جنگل های هیرکانی 
روییده شده، فرصت و توان رشد داشته باشند 
و به وســیله دام ها استفاده نشــوند. در واقع 
تنفس جنگل ها بیشتر از این باب مطرح است 

که فرصتی برای رشد نهال ها ایجاد شود.«
وی ادامه داد: »تنفــس به ویژه در ارتفاعات، 
احیــای جنگل های  برای  بهترین فرصــت 
هیرکانی است، اما یک سری موانع باعث شده 
اســت که این شرایط مساعد به منصه ظهور 
نرسد. یکی از این موانع موضوع »دامداری« 

است. 
ممنوعیت چرای دام در طرح تنفس ۱۰ساله 
در حالی اســت که تدابیری برای دامداران و 
عشایر اندیشیده نشده است. بدیهی است دام 
دامدار نیاز به تغذیه دارد و معیشت دامداران 
نیز به دام هایشــان گره خورده است. در این 
وضعیت بد اقتصــادی دامدار جنگل برایش 

مهم نیست، او دنبال ارتزاق است.«
آقاجانی افزود: »تنفس ۱۰ساله مستلزم آن 

است یا بحث اســکان دامدار مطرح شود، یا 
برای دامدارانی که از این جنگل ها اســتفاده 

می کنند، تدابیری اندیشیده شود. 
تا زمانی که تدابیری اصولی برای دامدارها و 
عشایر نیندیشند که عواقب انسان شناختی و 
جامعه شناختی روی این جامعه نداشته باشد، 
نمی توان از طرح تنفس جنگل صحبت کرد. 
در حال حاضر در این شرایط سخت معیشتی، 
بدیهی است دامدار جنگل برایش مهم نباشد، 

او دنبال ارتزاق است.«
 وی ادامه داد: »اگر بحث اســکان دامداران 
نیز مطرح می شود، باید پیشنهادها و تدابیری 
برای شــغل و منبع درآمد آنان وجود داشته 
باشــد. در مــواردی که دامداران را اســکان 
داده انــد چون بدون برنامه و تدابیر شــغلی 
صورت گرفته، آســیب های اجتماعی زیادی 

برای آن خانواده ها به همراه داشته است.«
 قاچاق چوب در گیلان محرز است

این فعال محیط زیست در مورد قاچاق چوب 
گفت: »در حال حاضر قاچاق چوب در گیلان 
خیلی محرز اســت، به ویــژه در جبهه غربی 
استان، چرا که بیشتر ایستگاه های حفاظتی 
منابع طبیعی در جبهه شــرقی استان وجود 
دارد، بنابراین در جبهه غربی استان به خاطر 
عدم موانع حفاظتی و ممانعتی قاچاق چوب 

بیشتر صورت می گیرد.«
وی وجود جــاده در جنگل های هیرکانی را 
یکی دیگر از دلایل قاچاق چوب دانســت و 
تصریــح کرد: »وجود جاده های فرعی در دل 
جنگل ها در کنار ضعف نظارت زمینه را برای 
افزایــش قاچاق چوب در کشــور به ویژه در 

گیلان فراهم کرده  است. 
وی ادامــه داد در موارد زیــادی بومی ها در 

ارتفاعــات با اســتفاده از مجموعــه قاطرها 
پایگاه هــای جنگلبانــی را دور می زننــد و 
چوب های قاچاق را به مکانی انتقال می دهند 

که بتوانند با ماشین آن را جابه جا کنند.«
آقاجانی با اشاره به شهدای جنگلبانی ازجمله 
شهید ناصر پیروی، رئیس اسبق اداره منابع 
طبیعی شهرستان ماســال، گفت: »شهدای 
جنگلبانی و محیط بانی گویای وجود مافیای 
چوب و فســاد و رانت در این حوزه اســت. 
مافیــای چوب معمولاً به دلیــل نزدیکی به 
بعضی از پایگاه ها و مراکز قدرت از یک سری 
حمایت ها نیز برخوردارند و همین حمایت ها 
باعث قــدرت گرفتن آنان می شــود، جوری 
که اجازه شــلیک به جنگلبانــان یا فعالان 

محیط زیست را به خود بدهند.«
لازم به ذکر است ناصر پیروی، رئیس اسبق 
منابع طبیعی ماســال در سال ۱۳۸۴ پس از 
ســال ها مبارزه قاطع با قاچاقچیان چوب و 
غارتگران جنگل، نهایتاً توسط همان اشرار در 
مسیر عزیمت به محل کار ربوده شد و توسط 
همان جنگل خواران ســر از تنش جدا شد و 
به طرز مظلومانه ای به شهادت رسید. پس از 
چند روز جستجو، پیکر بی جان او در  منطقه 
جنگلی هفت دغنان شهرســتان صومعه سرا 

پیدا شد.
با توجه به مطالب مطرح شده به نظر می رسد 
ایجاد اشــتغال برای افراد ساکن روستاهای 
هم جــوار جنگل ها، تأمین نیــروی کافی و 
امکانات برای حفاظت از جنگل ها، شناسایی 
و مســدود کــردن راه هــای ارتباطی فرعی 
مورداستفاده ســودجویان و برخورد جدی با 
اجرای قوانین کارآمد برای کاهش چشمگیر 

قاچاق چوب لازم و ضروری است.

افزایش قاچاق چوب شمال در گفت وگوی »همدلی« با یک فعال محیط زیست بررسی شد

قاچاقچیان قاطرچی در جنگل های هیرکانی

همدلی|  ســخنگوی دولت اخیراً در یک توییت مدعی ورود 
۲.۵میلیارد دلار به کشور از طریق گردشگری در کشور شده 
است. برای افرادی که درآمدهای چشمگیری ندارند و در امور 
مالی هم شرکت ها یا ادارات هم مشغول به کار نیستند وقتی 
اعــداد و رقم ها از محدوده خاصی فراتر مــی رود دیگر تعداد 
صفرهای آن فرقی نمی کند. حال مبلغی هم که ســخنگوی 
دولت ابراهیم رئیســی مدعی ورود آن به کشــور شده آن قدر 
درشت اســت که برای درک آن باید در کنار آن اعداد و ارقام 

مشابهی قرار داد تا فهم آن آسان شود.
 ادعای بهادری جهرمی یعنی چه؟

علی بهادری جهرمی در یک گزارش توییتری نوشته: تازه ترین 
گزارش نهادهای بین المللی نشان می دهد، صنعت  گردشگری 
ایران که در سال ۲۰۲۰، منفی ۴۵درصد رشد داشته، در سال 
۲۰۲۱ با رشد ۴۰درصدی، به ۲۰۲هزار میلیارد تومان رسیده 
است. او در ادامه توییت خود نوشت در سال ۲۰۲۱ گردشگران 
خارجــی ۲.۵میلیارد دلار در ایران خــرج کرده اند. برای فهم 
آســان تر این اعداد و ارقام لازم به یادآوری است که در بودجه 
ســال ۱۴۰۱، منابع عمومی دولت پانزده میلیون و دویست و 
هفتادوســه هزار و هفت صد و چهارده میلیارد و شــش صد و 
سیزده میلیون )۱۵.۲۷۳.۷۱۴.۶۱۳.۰۰۰.۰۰۰( ریال ذکرشده 

است.
اگر ۲.۵ میلیارد دلار که ســخنگوی دولت مدعی آن شده را 
فقط با نرخ ۳۰هزار تومان به پول کشــور تبدیل کنیم، معادل 
۷۵هزار میلیارد تومان خواهد بود که به معنای حدود یک پنجم 
بودجه کل کشور خواهد بود. البته با توجه به کاهش ارزش پول 
ملی در سال های مختلف بسیاری از اقتصاددانان تقویت صنعت 
گردشگری در کشور را به عنوان یک  راه حل مناسب برای ورود 

ارز به کشور عنوان کرده اند.
 از توصیه کانادا و آمریکا به شهروندانشان تا اظهارات 

عجیب سفیر روسیه
مســئله آنجاست که با توجه به شــرایط اجتماعی و سیاسی 
ایران، رشــد توریســم تا این اندازه فقط یــک ادعای نجومی 
است. همین هفته گذشــته بود که کشورهای آمریکا و کانادا 
به شهروندان خود توصیه کردند که به ایران سفر نکنند. علاوه 
بر نوع نگاه کشورهای غربی به ایران، سفیر روسیه نیز به عنوان 
یک دوست در سیاست های خارجی ایران در اظهاراتی حجاب 

اجباری و ممنوعیت مصرف مشروبات را عاملی برای عدم تمایل 
توریست های کشورش به ایران عنوان کرده بود. از سوی دیگر با 
توجه به شیوع ویروس کرونا در سال ۱۳۹۸ )۲۰۲۰ میلادی( 
کاهش ورود گردشگران خارجی به ایران دور از انتظار نیست، 
محدودیت هایــی که برای پروازهــای برون مرزی و داخلی در 
تمام دنیا اعمال شد ورود گردشگران خارجی را به حداقل های 

ممکن رساند و درآمدهای گردشگری را تهدید کرد.
 گردشــگران خارجی کجا ۲.۵میلیــارد دلار خرج 

کرده اند؟
در همین زمینه عباس بیدگلی کارشناس گردشگری می گوید: 
هزینه ۲.۵میلیارد دلاری گردشگری در ایران به این معناست 
که حداقل ۱.۵ تا دو میلیون گردشگر خارجی در سال ۲۰۲۱ 
به ایران آمده باشــد که نه تنها این تعداد گردشگر خارجی به 

ایران نیامده بلکه بسیار کمتر از این بوده است.
عبــاس بیدگلــی، مدیر اجرایــی جامعه هتلــداران ایران به 
خبرآنلاین می گوید: »این گزارش وضعیت گردشــگری سال 
۲۰۲۱ را با سال ۲۰۲۰ مقایسه می کند، )دی ماه سال ۱۳۹۹ 
تا دی ماه ۱۴۰۰ نســبت به سال قبل آن( حدود یک ماه بعد 
از دی ماه ســال ۱۳۹۸ کرونا در ایران شــیوع پیدا کرد و آن 
محدودیت های عجیب وغریب برای گردشــگری اعمال شد، 
بنابراین در ســال ۲۰۲۰ ایران از منظر گردشگری در شرایط 
بســیار بدی بود، طوری که ورود گردشگر به ایران به حداقل 

ممکن رسید و گردشگر داخلی هم وضعیت مشابهی داشت.«
او ادامه می دهد: »البته به طورکلی افزایش گردشگری در سال 
۲۰۲۱ نسبت به سال ۲۰۲۰ در ایران دور از ذهن و غیرممکن 
نیست. همان طور که گفتم در سال ۲۰۲۰ به دلیل شیوع کرونا 
و تعطیلی گردشگری، خیلی ها از این صنعت اخراج شدند، یا 
خــود فعالان این عرصه اقدام به تعطیلی کردند، بعضی ها هم  
شغل خودشان را تغییر دادند؛ اما از دی ۱۳۹۹ تا دی ماه ۱۴۰۰ 
فضــای جدی و بحرانی که کوویــد۱۹ ایجاد کرده بود از بین 
رفت و به کمک واکســن ها گردشگری به جریان افتاد، طوری 
که به تدریج شــروع به افزایش کرد، لذا با توجه به شــرایطی 
که در ســال ۲۰۲۰ ایجاد شد، رشد ایجادشده در سال ۲۰۲۱ 
پذیرفتنی است، چراکه با آماده شدن شرایط مجدد فعالان این 

عرصه به کار خودشان برگشتند.«
اما سخنگوی دولت توییت خود از افزایش گردشگری خارجی 

در ایران را به گزارش های بین المللی مرتبط کرد، گزارش هایی 
که مدیر اجرایی جامعه هتلداران ایران معتقد است اطلاعات 
آن از منابع داخلی تهیه و برای سازمان های بین المللی ارسال 

می شود.
بیدگلی می گوید: »ایــن اعداد و ارقام توســط خود ایران به 
مراجع بین المللی داده می شود، هم سازمان جهانی جهانگردی 
و هم شورای جهانی سفر و گردشــگری، بر اساس اطلاعاتی 
که از خود کشــورها می گیرند و با یک بررســی کلی آن ها را 
منتشر می کنند، فرض این سازمان ها این است که اطلاعاتی 
که دریافت کرده اند درســت است، چراکه اصلًا این سازمان ها 
ســازوکاری برای بررسی گردشگری در کشورها ازجمله ایران 

ندارند.«
او یادآور می شــود: »این اطلاعات منتشرشــده به طور سالانه 
توســط مرکز آمار ایران یا وزارت گردشگری به این سازمان ها 
داده می شــود. حتی در خیلی از سال ها به قدری این اطلاعات 
ارسال شده درست نبوده که وقتی توسط ایران فرستاده می شد 
سازمان های جهانی در برابر آن خط تیره می کشیدند یا علامت 

سؤال می گذاشتند.«
 سال قبل دو میلیون گردشگر خارجی به ایران آمد؟

موضوعی که بیدگلی در واکنش به آن به خبرآنلاین می گوید: 
»هزینه ۲.۵میلیارد دلاری گردشــگری خارجی در ایران برای 
من مقــداری جای تردیــد دارد، معمولاً گفته می شــود هر 
گردشــگر خارجی در ایران حدوداً هزار دلار هزینه می کند و 
این مقدار جدا از هزینه های ســفر به ایران است، چراکه آن ها 
معمولاً از ایرلاین های ایرانی استفاده نمی کنند؛ بنابراین هزینه 
۲.۵میلیارد دلاری گردشــگری در ایران به این معنا است که 
حداقل ۱.۵ تا دو میلیون گردشگر خارجی در سال ۲۰۲۱ به 
ایران آمده باشد که نه تنها این تعداد گردشگر خارجی به ایران 

نیامده بلکه بسیار کمتر از این بوده است.«
با این اوصاف دولت ابراهیم رئیسی ضمن ارائه شواهد و مدارکی 
در خصوص رشــد گردشگری باید پاســخ دهد اعداد و ارقام 
مطرح شده از سوی ســخنگویش بر چه اساسی مطرح شده 
است. دیگر آنکه اگر این مبلغ هنگفت وارد به کشور تزریق شده 
چرا به چشم نمی آید؟ آن هم در شرایطی که دولت ظاهراً توان 
افزایش دریافتی بازنشســتگان تأمین اجتماعی و بودجه برای 

رتبه بندی معلمان را ندارد.

۲.۵ میلیارد دلار را از کجا آوردید؟

ادعای عجیب دولت درباره رشد گردشگری


